
رئیــس بحرینــی کنفدراســیون فوتبال آســیا 
)AFC( شــخصاٌ اعضــای ارشــد فدراســیون 
فوتبــال روســیه را بــه منامــه دعــوت کــرد تــا 
در کنگــره ســالانه ایــن نهــاد شــرکت کننــد. 
همیــن موضــوع باعــث شــده کــه ابهامــات 
مطرح شــده درباره باز شــدن پای روســیه به 
فوتبال آسیا برطرف شود. سرویس رسانه ای 
فدراسیون فوتبال روسیه با تأخیر یک روزه 
پــس از انتشــار اخبار حضورســه مدیرارشــد 
این فدراسیون در کنگره سالانه AFC تأیید 
کــرد کــه این ســفر با دعوت مســتقیم شــیخ 
ســلمان، رئیس کنفدراســیون فوتبال آســیا 

صورت گرفته است.

پیش ازاین بسیاری ازکارشناسان برجسته و 
پیشکسوتان مشهور فوتبال روسیه از جمله 
آندره آرشاوین مخالفت خود را با حضور در 
مسابقات قاره آسیا به دنبال تحریم اروپایی و 
جهانی ناشی از جنگ در اوکراین ابراز کردند.

کنگره کنفدراسیون فوتبال آسیا روز گذشته 
در منامــه )بحریــن( برگــزار شــد. در پایــان 
فوریــه 2022،  فیفــا و یوفــا تیم هــای ملــی و 
باشگاه های روسی را از شرکت در مسابقات 
بین المللی محروم کردند. سپس فدراسیون 
فوتبال روسیه امکان انتقال از یوفا به AFC را 
در نظر گرفت اما در پایان دسامبر مشخص 
شــد که در ســال 2023 یک کارگروه با یوفا و 

فیفا ایجاد خواهد شد که با جزئیات بیشتری 
در مورد چشم انداز فوتبال روسیه صحبت 

خواهد کرد.
در نخستین ماه سال جدید میلادی نشستی 
بیــن یوفــا و فدراســیون فوتبــال روســیه در 
ســوئیس برگــزار شــد. دیوکــوف )رئیــس 
فدراســیون فوتبال روســیه( نیز همچنین از 

کمیته اجرایی یوفا بازدید کرد.
 MATCH بر اساس گزارش شبکه تلویزیونی
TV روسیه؛ دیوکوف، میتروفانوف و آلکسی 
سوروخین )رئیس کمیته های سازماندهی 
جــام جهانــی 2018 و قهرمانــی اروپــا 2020 
در ســن پترزبــورگ( بــه دعــوت شــخصی 

رئیــس AFC وارد کنگــره شــدند. رئیــس 
فدراســیون فوتبال روســیه در ردیف اول در 
کنار جانی اینفانتینو،  رئیس فیفا نشســته 
بود،  میتروفانوف و سوروخین نیز در فاصله 
کمــی از آنهــا قــرار داشــتند. هیــأت روســی بــا 
ســران کنفدراســیون فوتبــال آســیا موضــوع 
انتقال احتمالی به این قاره را بررسی کردند.

هنوز این ماجرا قطعی نشده اما با نظر به دید 
تجاری اینفانتینو و حضور اسپانسرهای قدر 
روسی در فوتبال،  بعید نیست او این مسیر 
را برای بازگشــت روس ها به فوتبال انتخاب 
کنــد و تحریم هــای ایجاد شــده علیه فوتبال 

روسیه را به این طریق بشکند.

رد پای شیخ سلمان در باز شدن پای روسیه به فوتبال آسیا

طرح ورود روس ها به آسیا در منامه

از بی تدبیری گل محمدی 
تا بزن بهادری ساپینتو

عده ای می گویند »حاشیه«های لیگ 
برتر فوتبال »مزه« آن است و این لیگ 
بدون آن لطفی ندارد، اما واقعیت امر 
این اسـت که حاشـیه های لیگ چنان 
شـدت گرفتـه کـه مـی رود تتمـه اعتبار 
فوتبال کشور را هم بر باد بدهد. یحیی 
گل محمـدی سـرمربی پرسـپولیس، 
بعـد از اکتفـای تیمـش بـه یک تسـاوی 
خانگـی بـدون گل بـا آلومینیـوم یـک 
سـری حرف هـا زد کـه منطـق چندانـی 
در آن رؤیـت نمی شـد. او تأکیـد کـرد 
کـه چـون یـک سـال و نیـم از مـدت 
قـراردادش بـا سـرخ های تهرانـی باقـی 
مانده، هیچ کس نمی تواند او را برکنار 
کند و روی نام رضا درویش تأکید کرد 
تا به نظر برسد یکی از طرف های اصلی 
دعـوای او، مدیرعامـل پرسـپولیس 
اسـت. گل محمـدی همچنیـن مدعی 
شـد کـه بـه نشـانه اعتـراض بـه رونـد 
داوری ها و در جهت مقابله با جریانی 
کـه بـه زعـم او قهرمانـی پرسـپولیس را 
نمی خواهـد، از ایـن هفتـه تیم »امید« 
باشـگاه پرسـپولیس را در مسـابقات 
لیگ برتر شـرکت می دهد و تمرینات 
تیـم بزرگسـالان را هـم بـرای سـه روز 
تعطیـل می کنـد. انـگار نه انگار کـه اولاً 
درویش به سبب مدیرعامل بودن حق 
برکنـاری او را در هـر روز و هـر سـاعتی 
دارد و ثانیاً جامعه فوتبال و بخصوص 
هواداران پرسپولیس برنمی تابند که او 
تیـم امیـد ایـن باشـگاه را راهـی میـدان 
بسیار سخت و پر مسئولیتی مثل لیگ 
برتر کند و ثالثاً ثمر ندادن حملات تیم 
و عجـز سـرخ ها در گلزنـی کـه عارضـه 
تـازه ای هـم نیسـت، چـه ربطـی بـه 
درویـش و سـایر مدیـران باشـگاه دارد 
و آیـا ایـن خـود یحیـی نیسـت کـه بـا 
نداشـتن تدابیـر فنـی مؤثـر، تیـم را بـه 
سـوی عـدم نتیجه گیـری و تنـزل در 

جدول رده بندی سوق می دهد؟
24 سـاعت بعـد از »شـو«ی غریـب 
حتـی  کـه  پرسـپولیس  سـرمربی 
اشـتباهات احتمالـی داوران هـم آن 
را قابـل فهـم جلـوه نمـی داد، سـرمربی 
اسـتقلال در یـک نمایـش بـزن بهادری 
تـازه در کرمـان، جایـی کـه تیمش مس 
کرمـان را 2-3 شکسـت داد، یـک بـار 
دیگر لیگ نخست فوتبال ما را تا سرحد 
امـکان بـه عرصـه ای »چالـه میدونـی« 
تبدیل کرد. ریکاردو ساپینتو که پیش تر 
هـم حرکاتـی از ایـن دسـت را در جریـان 
بعضی دیدارهای استقلال انجام داده و 
کاپشن از تن به در آورده و قصد درگیری 
فیزیکی با رقبا را داشت، این بار هم در 
کرمـان همیـن کار را بـا شـدت و حدتـی 
هـر چـه بیشـتر بـه نمایـش گذاشـت و 
بـا حـرکات تنـد دسـت هایش ایـن و آن 
را تهدیـد و رجزخوانـی کـرد و فقـط بـا 
دخالـت 15-10 آدم متفـاوت و همـت 
دوسـت و غریبـه بـود کـه شـعله های 
خشم او کم اثر و از مهلکه خودخواسته 
بـه بیـرون رانـده شـد. ایـن صحنه هـای 
زشت که مربیان اروپایی معمولاً از آن 
مبرا هسـتند )شـما را به رفتار همیشـه 
متین ژوزه مورایس سرمربی سپاهان 
کـه از قضـا هموطـن سـاپینتو هـم 
هسـت، ارجاع می دهیم( و حرف های 
عاری از استدلال گل محمدی در هفته 
هجدهم لیگ بیست و دوم آثار مخرب 
و بسـیار بـدی داشـت و مهم تریـن آنهـا 
ایـن بـود کـه چـون ایـن تیم هـا و مربیان 
قهرمانـی  شایسـته  را  خـود  فقـط 
می داننـد، بـرای کوبیـدن هـر چیزی که 
این صلاحیت صوری را نفی و قهرمانی 
را نصیـب تیـم دیگـری کنـد، آماده اند و 
حق هر کار نادرستی را برای خود قائل 
هستند و هیچ نیازی هم به جوابگویی 
بابت اظهارات و کارهای ناعادلانه خود 

نمی بینند.
وقتی دو باشگاهی که این همه تحت 
حمایت هـای آشـکار و نهـان هسـتند، 
ایـن گونـه نظـم لیـگ را سـاقط و آن را 
دچار هرج و مرج می کنند، چه توقعی 
می توان از تیم های کوچک تر داشـت 
که شکایات شان در مورد نامرادی های 
حاکم بر لیگ، شـنونده ها و دلسـوزان 
بسـیار کمتـری دارد. بـاز گلـی به جمال 
آنهـا کـه مثـل سـرخابی ها این طـور 
حرمت شـکنی و اوضـاع را قمـر در 
نـوع  و  شـکل  و  نمی کننـد  عقـرب 
اعتراض شان به داوری ها و روش های 
برگزاری مسابقات قاعده مندتر است.

 zسرمقاله

 zگزارش

گلاره ناظمی

قضاوت دو داور زن ایرانی در لیگ کویت

بعد از ظهر دیروز)شــنبه( از ســاعت 18 به وقت محلی، دیدار نهایی لیگ برتر 
فوتســال زنــان کویــت بیــن تیم هــای الفتــات و التضامن برگزار شــد کــه اتفاق 
ویــژه در ایــن دیــدار، قضاوت گلاره ناظمی و زری فتحی به عنوان دو داور ایرانی 
در ایــن دیــدار حســاس بــود. فتحی و ناظمی، دو داور شــاخص فوتســال ایران 
هســتند و نکتــه جالــب توجــه ایــن اســت کــه در ســال گذشــته نیز فینــال این 

مســابقات را ایــن دو داور قضاوت کــرده بودند.

کارلوس کی روش

کنایه رسانه کلمبیایی به دستمزدهای سرمربی

وب ســایت Bolavip کلمبیــا بــا اشــاره بــه حضــور کــی روش در ســه تیــم 
ملــی مختلــف طــی چهــار ســال گذشــته بــا کنایــه بــه ایــن مربــی پرتغالــی و 
دســتمزدهایش نوشــت: »وقتــی از کارافتــادی، کی روش را به یــاد بیاور؛ او 
بــا کلمبیــا ۴.۶ میلیــون دلار بــه دســت آورد. پــس از خــروج ۲ میلیــون دلار 
غرامــت دریافــت کــرد. او قــرارداد میلیونــی بــا مصــر امضــا کــرد. در آخرین 

لحظــه ایــران را در جــام جهانــی هدایــت کــرد.«

صمد مرفاوی

همگروهی با روسیه، بلاروس و تاجیکستان

شاگردان صمد مرفاوی در مسیر آماده سازی برای مسابقات جام ملت های زیر 
17 ساله های آسیا که خرداد ماه 1۴۰۲ در تایلند برگزار می شود، به بلاروس سفر 
کرده است تا در تورنمنت 8 جانبه دوستانه ای شرکت کند که از امروز )یکشنبه( 
آغاز می شود. تیم زیر 17 سال ایران ساعت 15:1۰ امروز)یکشنبه( به مصاف تیم 
زیر 1۶ ســال بلاروس می رود. 13:۲۰ سه شــنبه 18 بهمن و پنجشــنبه ۲۰ بهمن به 

ترتیب با تیم های زیر 17 سال روسیه و تاجیکستان رقابت می کند.

راه انــدازی  و  نصــب  خریــد،  پــروژه 
 )VAR( سیســتم کمــک داور ویدیویــی
از آن پروژه هایــی اســت کــه هــر چــه از 
پیچیدگی هایــش بگوییم باز هــم مواردی 
دارد کــه از دیــد پنهــان می مانــد. آن هــم 
بــا ایــن ســطح از محرمانگــی کــه تــاج دارد 
دربــاره ایــن پــروژه بــه خــرج می دهــد. از 
طرفــی امــا خبــر کمک هایــی کــه از ســوی 
دولــت و مجلــس بــرای خریــد VAR در 
راه اســت و اختــلاف قیمت هایــی کــه 
بیــن گفته هــای تــاج و اصــل ماجــرا مطرح 
می شــود، نگرانی هــا را بابــت رقــم خوردن 
فاجعــه ویلموتس دیگر افزایش می دهد.

 VAR آخریــن خبــر منتشــر شــده دربــاره 
را منصــور قنبــرزاده، نایــب رئیس تــاج در 
فدراســیون فوتبال اعلام کرد. خبری که با 
تیتر: »ورزشــگاه های دولتــی مانند آزادی، 
غدیــر اهواز، گیلان، مازندران و مشــهد در 
برنامــه هســتند کــه ما بــرآورد مالــی کنیم 
و مبلغــی را مشــخص کنیم تا فراکســیون 
ورزش آن را به کمیسیون تلفیق بدهد که 
در ســر جمــع بودجــه وزارت ورزش پولــی 

بدهنــد کــه بــرای VAR هزینه شــود.«
بازپرداخــت این پول به چه شــکل خواهد 
بود؟ قنبرزاده دربــاره اش این طور توضیح 
می دهــد: »از طــرف دیگــر باشــگاه دولتی 
کــه ورزشــگاه را اجــاره می کنــد، روی اجاره 
ورزشــگاه پــول VAR را هــم بــرای هــر بازی 
می پــردازد و هزینه هــای حاصــل از نصــب 

VAR از محــل اجــاره ورزشــگاه پرداخــت 
می شــود. اســتقلال و پرســپولیس به این 

شــکل پــول می دهند.«
در  پرســپولیس  و  اســتقلال  بــه  توجــه 
شــرایطی کــه تیم هــای پرطرفــدار دیگری 
ماننــد نســاجی مازنــدران هســتند کــه نــه 
 ،VAR دولتی اند و نه قادر به تأمین هزینه
باعث بروز نارضایتی این باشــگاه ها شــده 
اســت و فدراســیون فوتبال به جای اینکه 
شرایط تمامی باشگاه ها با همه وضعیت 
موجــود را برای تأمین VAR در نظر بگیرد، 
باشــگاه های دولتی و متمول را معیار قرار 

داده اســت.
ایــزد  کــه  اســت  خاطــر  همیــن  بــه 
ســیف الله پور، مدیرعامل باشگاه نساجی 
در همیــن رابطه به طرفداری گفته اســت: 
»نســاجی در ایــن فصــل از داوری متضــرر 
شــده و مــا یکــی از باشــگاه هایی هســتیم 
کــه مشــتاقیم VAR هــر چــه زودتــر بیایــد 
امــا مگر مــا مالک ورزشــگاه شــهید وطنی 
قائمشهر هستیم که دوستان توقع دارند 
هزینه تجهیز این ورزشــگاه را ما بپردازیم. 
در برنامــه ورزشــگاه هــم عــرض کــردم که 
هزینه خیلی بیشتر از 300 هزار دلار است 
کــه فدراســیون فوتبــال می گویــد. حداقل 
500 هــزار دلار و بــه روایتی هــم بین 700 تا 
800 هزار دلار هزینه تجهیز یک ورزشــگاه 
بــه سیســتم کمــک داور ویدیویــی اســت. 
اگــر فدراســیون ادعــا دارد 300 هــزار دلار 

می شود، اشکالی ندارد 300 هزار دلار را از 
باشگاه ها بگیرد و بقیه را خودش بپردازد. 
یعنــی اگــر ســیصد هزار دلار بیشــتر شــد، 

مابقــی را خــودش هزینــه کند!«
او بــه نــکات مهــم دیگری هم اشــاره کرده 
و دربــاره غیبــت نماینــدگان صداوســیما 
تجهیــز  »بــرای  در جلســات می پرســد: 
ورزشــگاه ها بــه VAR جــدا از سیســتم و 
دســتگاه، مــا نیــاز بــه 8 دوربیــن حرفــه ای 
ایــن  از  کــدام  هــر  قیمــت  کــه  داریــم 
تــا 30 هــزار  دوربین هــای حرفــه ای 20 
دلار بــدون هزینــه گمــرک اســت. ایــن 
دوربین هــا را چــه کســی بایــد خریــداری 
کنــد؟ باشــگاه ها یــا صــدا و ســیما، اگــر 
دوربین هــا را قرار اســت تلویزیــون بدهد، 
در جلســه های  چــرا صداوســیما  پــس 
مربــوط بــه VAR حضــور نــدارد؟ اصــلاً اگر 
فــردا صداوســیما بــه ایــن شــرط ورود کرد 
کــه فدراســیون دیگــر پیگیــر حــق پخــش 
نشــود و تأمیــن دوربیــن را بــه حــق پخش 
گره زد، تکلیف چیســت؟ وقتی ورزشــگاه 
متعلــق بــه ارگان دیگــری اســت، باشــگاه 
چــرا بایــد هزینــه تجهیــز آن را بدهــد؟ اگر 
باشــد  باشــگاه ها  پــای  دوربین هــا هــم 
هزینــه سیســتم کمــک داور ویدیویــی به 
یــک میلیــون دلار می رســد و ایــن اصــلاً 
عادلانــه نیســت کــه باشــگاه ها متحمــل 

چنیــن هزینــه سرســام آوری شــوند.«
فوتبــال  فدراســیون  آن طرف تــر،  کمــی 

باشــگاه هایی  شــرایط  بــه  بی توجــه 
کشــمکش  در  نســاجی،  ماننــد 
بــرای  کــه  اســت  پورســانت بگیرهایی 
تأمیــن VAR، 50 میلیــون دلار تضمیــن 
خواســته اند! حــال آنکــه این مبلــغ تنها 5 
میلیــون فرانــک اســت. شــاید اگــر مهدی 
تــاج به عنوان رئیس فدراســیون فوتبال با 
علــم به ایــن موضوع وارد مذاکرات شــود، 
بتوانــد از کمک هایــی کــه بــرای تأمیــن 
ایــن مبلــغ تضمیــن از کمک هــای دولتــی 
دریافــت می کنــد، قــدری را بــرای کمــک 
بــه باشــگاه هایی اختصــاص دهــد کــه نه 

دولتی انــد و نــه صنعتــی و متمــول.
سایت طرفداری البته این اختلاف قیمتی 
را تقصیــر تاج نمی دانــد و او را مظلومی در 
دام پورســانت بگیرها می دانــد کــه در این 
ماجرا هم احتمالاً مثل قرارداد ویلموتس 
دارد گــول می خــورد. این ســایت نوشــته: 
»مهــدی تــاج در برنامــه ورزشــگاه کــه بــه 
موضــوع تجهیــز ورزشــگاه های کشــور بــه 
سیســتم کمــک داور ویدیویــی پرداختــه 
بــود، ادعایــی را مطــرح کــرد کــه کــذب 
محــض اســت. البتــه مقصــر مهــدی تــاج 
نیســت، مقصــر آنهایــی هســتند کــه بــه 
رئیس فدراســیون فوتبــال اطلاعات غلط 

می دهنــد.«
گفــت:  فوتبــال  فدراســیون  رئیــس 
 VAR شــرکت هایی کــه خواهــان ســاخت
هســتند باید هر کــدام 50 میلیون دلار به 

فیفا بســپارند تا در صورتی که خسارتی به 
تیم ها وارد شــد فیفــا از محل پول آنها این 

خســارت را بپــردازد!
 ایــن یکــی از همــان دروغ هایــی اســت 
تــاج  بــه  پورســانت بگیرها  کــه احتمــالاً 
گفته انــد. برای پورســانت بگیرها، بهترین 
خریــد ممکن، خرید EVS اســت که گران 
اســت؛ هر چه گران تر، پورســانت بیشــتر!

اصــل ماجــرا ایــن اســت کــه فیفــا هنــگام 
تســت نهایــی، از شــرکت ها 5 میلیــون 
فرانــک ســوییس بیمه یا همــان ضمانت 
ایــن بیمــه 5 میلیــون  می گیــرد. تهیــه 
فرانکــی )معــادل پنــج و نیم میلیــون دلار( 
تنهــا 101 هــزار دلار هزینــه دارد. در همین 
ایــران کــم نیســتند شــرکت های بیمــه 
بین المللــی کــه در ازای دریافــت 2 درصــد 
از مبلــغ، بیمه نامــه چنــد میلیــون دلاری 
در خدمــت اشــخاص حقیقــی و حقوقــی 

می گذارنــد.«
آیــا مهــدی تــاج از قیمــت اصلــی تضمیــن 
فیفــا بــرای VAR آگاه نیســت و دارد گــول 
می خــورد؟ آیــا او نمی دانــد باشــگاه هایی 
مثل باشــگاه نســاجی بــه اندازه ســپاهان 
و  اســتقلال  انــدازه  بــه  و  ندارنــد  پــول 
پرســپولیس از کمک های دولتی بهره مند 
نیســتند تــا فکری بــه حال شــان بکند؟ به 
همیــن خاطــر اســت کــه پرونــده VAR را 
محرمانــه اعــلام کــرده و اجــازه نمی دهــد 
اعضای کارگروه دربــاره اش حرفی بزنند؟ 

وصال روحانـی
روزنامه نگار
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مهدی تاج اخیراً ادعایی 
را مطرح کرد که کذب 

محض است. رئیس 
فدراسیون فوتبال 

گفت: »شرکت هایی 
که خواهان ساخت 

VAR هستند باید هر 
کدام 50 میلیون دلار 
به فیفا بسپارند تا در 

صورتی که خسارتی به 
تیم ها وارد شد فیفا 
از محل پول آنها این 

خسارت را بپردازد!« 
اصل ماجرا این است 

که فیفا هنگام تست 
نهایی، از شرکت ها 

5 میلیون فرانک 
سوییس بیمه یا همان 
ضمانت می گیرد. تهیه 

این بیمه 5 میلیون 
فرانکی )معادل پنج و 
نیم میلیون دلار( تنها 

101 هزار دلار هزینه 
دارد. در همین ایران 

کم نیستند شرکت های 
بیمه بین المللی که در 
ازای دریافت 2 درصد 

از مبلغ، بیمه نامه 
چند میلیون دلاری در 

خدمت اشخاص حقیقی 
و حقوقی می گذارند.«

ZOOM

تاج در دام پورسانت بگیرها یا بی توجه به هزینه ها؟

پروژه VAR، در مسیر پرونده ویلموتس


